
راستی آزمایی مراکز نظامی جزو خطوط قرمز است
Published on خبر اسپادانا (https://www.espadanakhabar.ir)

  
محمد اسلامی گفته هیچ نرمش گسترده ای نیست اما باید تعاملاتمان با آژانس تنش زدا باشد. نمی شود بگذاریم رژیم

صهیونیستی مدام اخبار دروغ بدهد.

 
رئیس سازمان انرژی اتمی جمهوری اسلامی ایران؛ 

محمد اسلامی، رئیس سازمان انرژی اتمی جمهوری اسلامی ایران گفت:

که صنعت هسته ای  آمریکا از همه ابزارها استفاده می کند تا کشور سلطه ستیز و اثرگذار را مهار کند و نگذارد وارد عرصه
منطقه ممنوعه است شود. برای این کار باید هزینه ها و ریسک ها را پذیرفت تا به قدرت رسید. ما امروز هزینه زیاد دادیم اما

یک کشور هسته ای یا یک کشور فضایی هستیم.

به گزارش اسپادانا خبر، او در گفتگو با خراسان ادامه داد:

اشخاص و موسسات و شرکت هایی که در این سال ها تحریم شدند همه در حوزه های دانشی و قدرت ساز بوده اند. ما یک
راکتور در تهران داشتیم که بیش از 50 سال از عمرش می گذرد و آمریکایی ها ساخته اند. در زمان نصب هم اجازه ندادند

ایرانی ها حضور داشته باشند و بعد از انقلاب هم سوخت این راکتور را که تحقیقاتی بوده و می توانسته رادیو دارو تولید کند
به ایران ندادند و پشتیبانی نکردند و راکتور خوابید. از یک کشور دیگر هم چند سال سوخت گرفتند و او هم دیگر نداد. کشور

باید چه کار کند؟ باید تسلیم شود یا بتواند درون زا مسائلش را حل کند؟ برای این کار باید ابزار و زیرساخت را ایجاد کنید.
فرانسوی ها برای 20 هزار مگاوات برق هسته ای برای ما تحقیق کردند پول گرفتند و سایت یابی کردند اما بعد از انقلاب رها

کردند و رفتند و تحریم کردند. هدف اصلی این فضا جلوگیری از دستیابی به عناصر قدرت ساز است. هزینه هم داشته اما امروز
فراتر از خودشان قابلیت داریم نه به لحاظ حجمی بلکه به لحاظ تنوع و پیوستگی کار چون کسی با ما کار نمی کند و همه چیز

بر اساس یافته های خودمان است و در درون کشور خودمان انجام می شود. ما باید بتوانیم از ذره ذره مواد استفاده کنیم.
غنای بالای اورانیوم صرفا کاربرد نظامی ندارد غنای بالا موجب بهره وری بالاتر است. ما الان تارگت هایی از 60 درصد تولید

کردیم که برای تولید مواد اولیه رادیو داروها به ویژه مولیبدن به کار می رود که به شدت به آن نیاز داریم.

وی گفت که حدود 150 دستاورد داریم که دانشی، فناوری و صنعتی بوده و حدود 60 مورد دارای امتیازات بالاست که تعدادی
را رونمایی می کنیم یعنی در یک سال هر دو روز یک دستاورد تحقیقاتی داشتیم.

نیز گفت:او در خصوص توافق اخیز با آژانس بین المللی انرژی اتمی 

آن چه در تهران انجام شد بیانیه مشترک ایران و آژانس بود و مهم این است که آژانس صرف نظر از رفتاری که کشورهای
غربی به خصوص سه کشور اروپایی و آمریکا و رژیم صهیونیستی دارند عمل کند. سند برجام که یک معامله بین ایران و 1+5

است تعهداتی دارد که طرف مقابل غیر از یک مدت کوتاه انجام ندادند. برای بخش ایران این سند آژانس ماموریت دارد نظارت
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کند و به شورای امنیت و شورای حکام آژانس گزارش دهد. آژانس این کار روتین خود را انجام می دهد و با خط کش برجام
اندازه گیری می کند تا انحراف از برجام را گزارش دهد. ما به آژانس به ویژه بعد از حذف دوربین های برجامی گفتیم وقتی آن
ها به تعهدات برجامی عمل نمی کنند دلیلی ندارد ما هم عمل کنیم. نکته ای که برای آژانس ایجاد می شود تداوم نظارت است

چون برای آژانس مهم است که این نظارت بیش از پادمان ادامه داشته باشد و قطعی نداشته باشد. ما در این بیانیه مشترک
گفتیم معیار اندازه گیری ما و گزارش های ما الان برجام است در حالی که طرف مقابل ما تعهداتش را انجام نمی دهد و ما

کاهش تعهدات مان به این خاطر و برمبنای بند 26 و 36 برجام است بنابراین با خط کش ان پی تی و پادمان ما را اندازه گیری
کنید. گفتیم دلیلی ندارد ما با آژانس چالش داشته باشیم و طبق این ضوابط اندازه گیری کنید. همان سه بند در توافق بر همین
مبناست. بیانیه ما واضح است. بند یک می گوید رابطه ایران و آژانس بر اساس ان پی تی است که ایران متعهد است. بند دوم
توضیح این موضوع را می دهد و بند سوم می گوید یک نشست فنی قرار است مدالیته برای بررسی بیشتر ایجاد کنند. این خط
کشی جدید بر اساس ان پی تی است و هیچ نرمش گسترده ای نیست. ما باید تعاملاتمان با آژانس تنش زدا باشد و نه تنش زا.

نمی شود با متولی این کار در دنیا کار نکنیم و بگذاریم رژیم صهیونیستی مدام اخبار دروغ بدهد و آژانس را آشفته کند و برای
ما فشار ایجاد کند ما باید با تعامل کار را جلو ببریم دیدید اولین کسی که از این بیانیه ناراحت شد اسرائیلی ها بودند. پیام

واضحی داشت و توانست رژیم صهیونیستی را متوقف کند تا با اخبار دروغ و کذب ایران را به عنوان یک کشور خاطی و نظارت
ناپذیر معرفی نکند.

اظهار داشت:در مورد سه مکان ادعا شده آژانس، معدن قدیمی آباده و موضوع شوره ورامین  او

همین نوع اتهامات را 20 سال است گفته اند از زمان آقای روحانی و لاریجانی و جلیلی و ظریف تا امروز مذاکره کرده اند
حاصل 20سال مذاکره برای همین مکان ها و ادعاها سند برجام شده و در برجام به عنوان پی ام دی بسته شده است. این

اراده سیاسی که می گوییم این است که اگر شما می خواهید به برجام برگردید برجام با همه محتوایش باید قبول شود و همین
ادعاها هم در قالب پی ام دی بسته شده و نمی شود دوباره باز شود. مدت ها فشار آوردند که شما اول این ادعاها را باید با

آژانس حل کنید بعد توافق کنید که این حرف غلطی است و 20سال صرف این کارها شده بود و ایران بابت این موضوع
فعالیت های هسته ای اش را محدود کرد برای همین می گوییم کار سیاسی است که این ها را از هم جدا کردند در حالی که

این دو تا یکی هست.

وی گفت:

کشورهایی که بالاتر از بیست درصد غنی سازی می کنند عضو ان پی تی نیستند و آژانس دسترسی ندارد و ما تنها عضو ان پی
تی هستیم که بالای 20درصد غنی سازی دارد. آقای کمالوندی هم هنوز توافقی نکرده و دسترسی های آن ها از گذشته بوده و

هر جا مواد و تاسیسات هسته ای وجود دارد باید به صورت سیستماتیک و سرزده بازدید کنند البته تعداد بازدیدها با توافق است.
ممکن است یک نوع عدم انطباقی داشته باشید و برای رفع این نبود تطابق یک دسترسی هایی بدهیم و آمدن و رفتن است،
عکس گرفتن و ... نیست مثلا درباره آرایش سانتریفیوژها حداقل در یک هفته هر روز با بچه های ما آمدند و بازدید کردند و

رفتند و سر 84درصد همان روز سرممیز خودمان با بازرس رفت و قبول کرد اشتباه کرده اما چون گزارش رفته بود و رسانه
های آن ها منتشر کرده بودند برای حفظ حیثیت موضع گرفتند. ما تداوم دادیم تا موضوع حل شود.

اظهار داشت: درباره نشست فنی بین ایران و آژانس او

 سه مکان را ما چند صد صفحه گزارش و جواب دادیم اما ممکن است مسائلی پیش بیاید که یک نوع فهم مشترک روی یک
در موضوع آباده معدنی که هست مال 50 سال پیش است و شوروی کار مینوشته ایجاد نشود و نیاز به گفت وگو دارد مثلا

کرده و نیترات اورانیوم بوده که اورانیوم 236 است و ما چنین چیزی در داخل اصلا نداریم. توضیح دادیم
آن جا معدن متروکه بوده و متوجه شدیم در معدنی در کویر یزد هم که انگلیس و آمریکا قبل از انقلاب کار

می کردند نیترات اورانیوم 236 آن جا هم هست. افراد علمی ما دقیق بررسی کردند و دیدند چون دستگاه
های تجزیه و تحلیل دقیق نبوده از این مواد برای آنالیز استفاده می کردند و اتفاقا در آن آزمایشگاه

سعی کردیم پاسخ های ما دقیق و قابل رویت متروکه شیشه های این مواد را پیدا کردند و مستند سازی کردیم.
 باشد. فکر می کنم جریان خصومتی که وجود دارد تضعیف شده و امروز این تعاملات به نحوی ان شاءا... مسیر ما برای

همکاری بیشتر با آژانس را تقویت کند و در جهت اعتماد آفرینی کار کنیم. من امیدوارم حل شود البته کار سختی است باید
اراده سیاسی هم شکل بگیرد شواهد و قراین نشان می دهد که خودشان به این نتیجه رسیدند که دیگر بس است و چیز دیگری
نمی توانند بگویند البته ما گفتیم اگر قطعنامه جدید بدهند اقدامات جدیدی انجام می دهیم، برای نشست شورای قبلی هم آماده

بودیم که اگر قطعنامه تصویب کردند بدون وقفه و بیدرنگ جواب دهیم. ما هیچ مکان اعلام نشده نداریم و در سازوکار ما با
آژانس مصاحبه با دانشمندان هم نداریم و مال مواردی است که به خطوط قرمز فعالیت نظامی رسیده باشد و بخواهند

راستی آزمایی کنند که ما به این مرحله نرسیدیم و نخواهیم رسید چون سیاست کشور این نیست. ما از روز اول هر کاری
بخواهیم بکنیم با هماهنگی و اطلاع آژانس است.

 

 

[1] برجامبرچسب ها: 
[2] ابراهیم رئیسی
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